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Zápis ze 136. jednání Antibyrokratické komise MZe 
konaného dne 21. 9. 2022 

 
Přítomni: Ing. František Winter, Bc. Daniela Augustinová, Ing. Josef Čech, Ing. Ladislav Skopal, Ing. Josef 

Stehlík, Ing. David Brož, Kateřina Urbánková, Romana Zemanová, Vít Hejna, Ing. Bohumil Belada, 

Jaroslav Havel, Ing. Miroslav Koberna, CSc. 

Omluveni: Josef Hlahůlek, Ing. Jan Doležal, Ing. Andrea Skřivánková, PhDr. Marcela Pánková, PhD. 

Nepřítomni: RNDr. Jiří Mach 

Hosté:  

Mgr. Klára Gorgoňová - zástupce SZIF 

Ing. Radek Lanč - náměstek člena vlády  

Mgr. Daniela Albrecht - oddělení vnější legislativy MZe 

Ing. Karolína Menclová - ředitelka ČMSZP 

1.     Úvod 

 

Úvodem předseda komise Ing. Winter informoval o programu 136. jednání ABK MZe: 

▪ schválení programu 

▪ kontrola a připomínky k zápisu ze 135. jednání ABK MZe 

▪ nové podněty 

▪ různé, diskuse 

▪ závěr - stanovení termínu příštího jednání ABK MZe 

Výše uvedený program byl schválen všemi přítomnými členy komise.  

 

2.     Kontrola zápisu ze 135. jednání ABK MZe 

 

Zápis ze 135. jednání ABK MZe byl schválen členy komise. Ing. Winter provedl kontrolu plnění úkolů 

vyplývajících z minulého jednání ABK dle zápisu: 

 

•  jednání MŽP + ABK MZe: Ing. Stehlík, Mgr. Ing. Šebek, Ing. Čech - podnět č. 392 Stavební zákon-

rekultivace ornice; č. 302 umisťování zemědělských staveb v krajině; podnět č. 446 MŽP - dopad zákona 

č. 41/2015 Sb. (pěstování RRD na velikostně omezených plochách v I. a II. třídě bonity zemědělského 

půdního fondu (dále jen ZPF) na základě rozhodnutí OOP); sloučeny podněty - podnět č. 415 Územní 

plánování, změna staveb. zákona; podnět č. 460 Mobilní oblouková hala a č. 484 Plachtové haly: 

Ing. Stehlík - k umisťování zemědělských staveb v krajině a bydlení na farmách proběhlo v pondělí  

19. 9. 2022 jednání se zástupcem MMR Ing. Sršněm (náměstek člena vlády). Problém je více než 

vhodné projednat i s NM MMR Mgr. Gergelovou Šteigrovou (NM Sekce bydlení, výstavby a veřejného 

investování). 
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Mgr. Albrecht - novela stavebního zákona: proběhlo jednání Legislativní rady vlády (předpoklad 

schválení materiálu je zhruba polovina října 2022). Z hlediska MZe je novela stavebního zákona  

ve sledování. Ve spolupráci s MŽP se nyní např. řeší nakládání s vodami a paralelně i zákon  

o jednotném environmentálním stanovisku (JES). 22. 9. 2022 se bude projednávat zákon  

o ochraně ZPF (rozorávání TTP) a v oblasti agrivoltaiky zejména technické parametry, umístění, změny 

územního plánu atd. 

Ing. Lanč - 20. 09. 2022 proběhlo jednání Rady vlády pro energetickou a surovinovou strategii ČR,  

na kterém byla diskutována problematika umisťování fotovoltaiky mimo zastavěné území. 

Předpokládá se velký tlak na zábor půdy. 

Ing. Belada - MZe by se mělo postavit do opozice a tvrdě odmítnout jakékoliv snahy o zábor 

zemědělské půdy. Hrozí negativní dopady na životní prostředí a rovněž na zemědělce samotné. Uvedu 

příklad - velký investor jako např. ČEZ zabere veškerou kapacitu na připojení a zemědělec, který si 

nechá instalovat panely na střeše nebude mít možnost připojení. 

p. Urbánková - jakým způsobem nyní pokračují jednání ohledně fotovoltaických panelů  

na zemědělských budovách bez stavebního povolení?  

Mgr. Albrecht - řeší to tzv. energetický zákon úpravou stávajícího stavebního zákona (nyní v MPŘ). 

Pokud se buduje něco na stávající budově - stačí územní rozhodnutí. 

Ing. Stehlík - i u nás vnímáme tlak a snahu o „masivní“ zábor zemědělské půdy. Podporujeme 

fotovoltaiku na zemědělských budovách, nikoliv na půdě. Toto by mělo být stěžejní pro všechny 

nevládní zemědělské organizace. Prosím všechny přítomné zástupce, aby toto tlumočili ve svých 

organizacích. 

úkol: Ing. Winter - podněty zůstávají nadále ve sledování, požádáme o stanovení termínu jednání se 

zástupci MMR. Apeluji na všechny zástupce nevládních zemědělských organizací, aby se ostře vyjádřili 

proti záboru zemědělské půdy (návrh memoranda - Ing. Belada ve spolupráci s Ing. Doležalem). 

 

•   Ing. Čech, Ing. Stehlík - podnět č. 400 ČSÚ-MZe statistika stavu hosp. zvířat, podnět č. 714 Výkaz 

ČSÚ Odp 5-01: komise nadále usiluje o co největšího sjednocení číselníků a sjednocení ukazatelů 

poskytovaných ČSÚ pro statistické účely a poskytovaných MZe pro účel vedení registrů.  

Ing. Čech - proběhlo pilotní testování v oblasti rostlinné výroby a ze strany ČSÚ probíhá jeho 

vyhodnocení. Závěrem bude rozhodnutí, zda se již od roku 2023 bude používat ze strany ČSÚ  

on-line systém vyplňování v rámci JŽ. 

Ing. Stehlík - proběhla schůzka s Ing. Typoltovou, k ulehčení vyplňování údajů při žádosti o dotace 

budou v některých tabulkách výpočtu zatížení uvedeny DJ i VDJ. 

úkol: Ing. Čech - podnět je plněn průběžně a zůstává ve sledování, o výsledcích pilotního testování 

budu členy komise informovat po jejich obdržení,  případně na příštím jednání ABK MZe.  

 

•  Mgr. Ing. Šebek - definice malých a středních podniků (vznik registru): požadavek na vznik 

systémového registru malých a středních podniků ze strany ABK MZe nadále trvá. V současné době je 

vývoj řešení podnětu beze změn. Z důvodu nepřítomnosti garanta podnětu je ponechán ve fázi 

sledování (v září 2022 mělo proběhnout další jednání ES MPO). 

Ing. Belada - MPO změnilo systém zastropování cen, proto je nyní ještě věští potřeba definovat  

a podporovat vznik registru buďto velkých nebo malých a středních podniků. Rovněž musíme počítat 

s pravidelnou roční aktualizací případného registru. 
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Ing. Koberna - podotýkám, že existují čtyři různé definice malých, středních a velkých podniků. Bylo by 

vhodné je sjednotit, resp. sjednotit jejich výklad. 

úkol: Ing. Winter - vznést dotaz ke vzniku registru přímo k ES MPO (zabezpečí Bc. Augustinová,  

ve spolupráci Ing. Belada). 

 

•  p. Urbánková - podnět č. 566 Porážky skotu na farmě: naše legislativa umožňuje porážku pouze  

ve fixační kleci jateční pistolí, není dovolena porážka skotu střelnou zbraní na pastvinách  

za určitých vymezených pravidel. Nyní vývoj řešení beze změn.  

p. Urbánková - viz předchozí zápis, poslední jednání se zástupci SVS proběhlo 27. 4. 2022, v současné 

době beze změny ve vývoji podnětu.  

úkol: p. Urbánková - nadále pracovat na řešení podnětu, případné nové informace podat na příštím 

jednání komise.  

 

•  p. Urbánková, Ing. Stehlík - podnět č. 646 Novela veterinárního zákona - připomínky: podnět zůstává 

nadále ve sledování. 

p. Urbánková - viz předchozí jednání ABK MZe, novela uvádí 3 kusy ročně bez ohledu na věk zvířete 

(limit do 72 měsíců), takže ne přepočtem na VDJ. 

Ing. Stehlík - není možné akceptovat argument SVS, že nemají možnost přepočítávání na VDJ. 

úkol: p. Urbánková, Ing. Stehlík - podnět zůstává nadále ve sledování, případné nové informace podat 

na příštím jednání komise. 

 

• Ing. Skopal - podnět č. 654 Registrace honebních společenství: v databázi ÚHÚL chybí kontakty  

na zástupce HS v rejstříku (e-mail, tlf. číslo). Řešení úkolu trvá i nadále. 

Ing. Winter - začátkem října 2022 proběhne jednání s vedením Asociace krajů ČR, aby prostřednictvím 

hejtmanů zapracovalo na doplnění těchto údajů. 

úkol: Ing. Winter - centrální registr HS s potřebnými údaji projednat s vedením Asociace krajů ČR. 

Informovat členy o výsledku na příštím jednání komise. 

 

•   p. Hejna, Ing. Doležal - podnět č. 676 Formulář "Veterinární osvědčení a zdravotní potvrzení  

k přemístění zvířete": autor poukazuje na nadbytečnou administrativní zátěž, když musí formulář 

společně s kartami zvířat a kolkem dovézt na KVS, kde vše opět potvrdí. Jednáni se zástupci SVS  

a stanoviska k podnětu jsou k dispozici v zápisu ze 124. jednání komise.  

Ing. Winter - proběhlo jednání se zástupci SVS- podání elektronicky možné je, ale problémem zůstává 

fakt, že není vyřešena elektronická platba poplatků (lze pouze soudní poplatky). 

úkol: Ing. Winter - požádáme Mgr. Ing. Šebka, aby k tématu vznesl dotaz na nejbližším jednání ES MPO  

i v rámci návaznosti na digitalizaci státní správy. 

 

•  p. Urbánková, Ing. Winter, Ing. Stehlík - podnět č. 712 Souhrn podnětů ke snížení byrokracie:  

p. Urbánková ve spolupráci se členy a poradci v EZ předložila komisi několik podnětů ke snížení 

byrokracie v oblasti LPIS, Portálu farmáře, IZR atd.  

p. Urbánková - před jednáním ABK proběhla schůzka s Ing. Typoltovou, podněty týkající se LPIS a IZR 

- další termín projednání za měsíc. 



4 
 

úkol: p. Urbánková, Ing. Stehlík - pokračovat v řešení podnětů, podat informace na příštím jednání 

komise. 

 

•  p. Havel - podnět č. 713 SZIF - stížnost, překlep v žádosti; Pravidla PRV - VŘ (cenový marketing - obce 

a zastupitelé/střet zájmů); podnět č. 729 Zjednodušení pravidel administrace projektů v rámci PRV: viz 

předchozí zápis a příklady, kde se neuplatňují limity v rámci ČR a SK. 

Ing. Winter - v návaznosti na předchozí jednání ABK MZe s ŘO Ing. Taberym (Odbor Řídící orgán PRV) 

proběhne jednání se zástupcem GŘ SZIF Ing. Vopavou. V rámci pravidel PRV pro realizaci výběrových 

řízeních a při cenových marketinzích dochází ke zbytečným chybám, které vedou ke korekcím při 

otevřených výběrových řízeních a k vyřazení celých výdajů u cenových marketingů. 

Ing. Belada - je vhodné toto změnit do nového programového období. Limity uznatelných nákladů jsou 

dlouhodobě výrazně nižší, než je skutečná cena investice. 

úkol: Ing. Winter - pokračovat v řešení podnětu (změna Pravidel), informovat na příštím jednání 

komise. 

 

•   Ing. Stehlík - podnět č. 724 Snížení sazby DPH na koně: komise obdržela podnět s dotazem, zdali je  

možné snížení sazby DPH na koně (jako celek) ze současných 21 % na 15 %.  

Mgr. Albrecht - podnět se týká jen pár jednotek případů, není adekvátní požadovat v tomto ohledu 

novelu zákona o DPH. 

úkol: Ing. Stehlík - podnět ještě jednou projednat se zástupci Asociace svazů chovatelů koní ČR, 

informovat členy komise na příštím jednání.  

 

3.     Rozdělení nových podnětů 

 

•   Ing. Winter - komise obdržela souhrnný podnět několika žadatelů, který z hlediska řešení nespadá 

do kompetencí ABK MZe.  

Mgr. Gorgoňová - seznámila členy komise se základními informacemi k uvedeným podnětům.  

S ohledem na probíhající odvolací řízení u těchto podnětů je nezbytné počkat s případnými 

komplexními informacemi do doby pravomocného rozhodnutí o odvolání. 

úkol: Ing. Winter - odeslat autorovi odpověď (zabezpečí Bc. Augustinová). 

 

•   Ing. Stehlík - podnět č. 736 PGRLF-příjem žádostí: v návaznosti na problémy kolem příjmu žádostí 

do programu Provoz 2022 - snížení jistiny úvěru a po projednání se všemi členy komise žádá ABK MZe, 

aby se PGRLF vrátil výhradně k režimu průběžné podpory úroků z úvěrů. 

Zároveň p. Urbánková upozornila na naprosto tristní způsob podávání žádostí. Je třeba, aby PGRLF 

nastavilo jiný způsob příjmu a výběru podpořených žádostí, než je „kdo první přijde, ten dostane 

podporu“. 

úkol: Ing. Winter - pozvat na plánované listopadové jednání ředitele PGRLF (zabezpečí  

Bc. Augustinová). 
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4.     Různé, diskuse   

•   Ing. Winter - stěžejní body (tzv. Desatero ABK MZe), které by výrazně pomohly snížit administrativní 

zátěž, budou odeslány formou VPŘ k vyjádření všem sekcím MZe (zabezpečí Bc. Augustinová,  

ve spolupráci Ing. Čech). 

•   Ing. Winter - SPÚ a zpětné nájemné za pozemky a řešení starých nevymahatelných pohledávek. 
V dohledné době je vhodné pozvat ředitele SPÚ na jednání ABK MZe. 

•   Ing. Stehlík - ABK MZe rozporuje povinnost hlášení ploch s úhory do konce roku 2023 a dvouletý  
z toho plynoucí závazek a navrhuje, aby byla evidence úhorů možná minimálně do konce března 2023, 
ideálně do konce dubna 2023. Dále žádá, aby závazek udržování úhoru platil pouze na jeden rok. 

 
5.     Závěr 

 

Příští jednání ABK MZe se uskuteční 27. 10. 2022 ve 13 hod za účasti pana ministra. 

Zpracovala: Bc. Daniela Augustinová                                                                                                                  

Schválil: Ing. František Winter 


